



**University of Karbala
College of Nursing**



Research Title:

**Reasons of Choosing Nursing Profession among Nursing Collegians at
Kerbala University**

By the students:

1. Zahraa Adnan
2. Hashem Abd AL-Zahra

Supervised by:

Professor Dr. Ali Kareem AL-Juboori

Abstract

A study addressed by " Reasons of Choosing Nursing Profession among Nursing Collegians at University of Kerbala " that set during the period from 2020/12/19 until 1/8/2021 in the College of Nursing at University of Kerbala. It was a descriptive study to assess the reasons that led the primary stage students at College of Nursing / University of Kerbala to choose nursing as a profession.

A descriptive study designed to find what was the most probability reasons that led students to join in nursing profession. The sample of this study was 124 respondent, and the instrument was a questionnaire that contained 32 item about the reasons to choose nursing as a profession was constructed by the researcher for the purpose of the study. The validity of the instrument was achieved by a panel of experts and the reliability was calculated by Cronbach's Alpha on a pilot study ($r = 0.874$).

The result revealed that the students chose the nursing as a profession to three more dominant reasons included idealism, material, heritage to complete study, and during tested these 32 reasons, we classified these reasons (strong, moderate, & weak) according to "mean". They showed the most reasons classified as a strong reasons at least 30 reason from 32 reason, and two of them classified as a moderate, and not any of these reasons classified as a weak reasons. The results also found that there was a significant relationship only between students' fathers professions and their reasons to choose nursing according to test by ANOVA at p equal or less than 0.05 ($p = 0.038$).

The study concluded that the reasons of choosing nursing as a profession by the students exited at least four reasons and these included idealism, material, heritage or completed study, and other reasons out of these three reasons. Also about the relationship between the demographic characteristics and students' reasons to choose nursing exited that were not any relationships between these characteristics and the reasons of choosing nursing as a profession except one of these characters and this was student's father profession that detected by ANOVA test that detect the relationship between the socio-demographic characteristics and the items of the instruments

جامعة كربلاء - كلية التمريض

عنوان البحث:

(اسباب اختيار مهنة التمريض لدى كليات التمريض في جامعة كربلاء)

الطالبان:

زهراء عدنان

هاشم عبد الزهراء

بإشراف:

الأستاذ الدكتور علي كريم الجبوري

الملخص

دراسة تناولتها "اسباب اختيار مهنة التمريض لدى كليات التمريض في جامعة كربلاء" والمحددة خلال الفترة من ١٩/١٢/٢٠٢٠ حتى ٢٠٢١/٨/١ في كلية التمريض بجامعة كربلاء. كانت دراسة وصفية لتقييم الأسباب التي دفعت طلاب المرحلة الابتدائية في كلية التمريض / جامعة كربلاء إلى اختيار التمريض كمهنة. دراسة وصفية تهدف إلى معرفة الأسباب الأكثر احتمالية التي دفعت الطلاب للانضمام إلى مهنة التمريض. بلغت عينة هذه الدراسة ١٢٤ مبحوثاً ، وكانت الأداة عبارة عن استبيان احتوى على ٣٢ فقرة حول أسباب اختيار التمريض كمهنة تم إعدادها من قبل الباحث لغرض الدراسة. تم تحقيق صلاحية الأداة بواسطة لجنة من الخبراء وتم حساب الموثوقية بواسطة Cronbach's Alpha في دراسة تجريبية (ص = ٠.٨٧٤).

كشفت النتيجة أن الطلاب اختاروا التمريض كمهنة لثلاثة أسباب سائدة تشمل المثالية والمادية والتراث لاستكمال الدراسة ، وخلال اختبار هذه الأسباب الـ ٣٢ ، قمنا بتصنيف هذه الأسباب (قوية ، متوسطة ، ضعيفة) حسب "المتوسط". وقد أظهرنا معظم الأسباب المصنفة كأسباب قوية على الأقل ٣٠ سبباً من ٣٢ سبباً ، واثنان منهم مصنفاً على أنهما متوسطان ، ولم يتم تصنيف أي من هذه الأسباب على أنها أسباب ضعيفة. ووجدت النتائج أيضاً أن هناك علاقة مهمة فقط بين مهن آباء الطلاب وأسباب اختيار التمريض وفقاً للاختبار الذي أجرته ANOVA في p. يساوي أو أقل من ٠.٠٥ (ع = ٠.٠٣٨).

وخلصت الدراسة إلى أن أسباب اختيار التمريض مهنة من قبل الطلاب خرجت من أربعة أسباب على الأقل ، منها المثالية ، والمادية ، والتراث ، أو الدراسة المكتملة ، وأسباب أخرى من هذه الأسباب الثلاثة. وأيضاً حول العلاقة بين الخصائص الديموغرافية وأسباب اختيار الطلاب للتمريض والتي لم تكن هناك أي علاقة بين هذه الخصائص وأسباب اختيار التمريض كمهنة باستثناء إحدى هذه الشخصيات وهذه كانت مهنة والد الطالب التي اكتشفها اختبار ANOVA والتي كشفت العلاقة بين الخصائص الاجتماعية الديموغرافية وعناصر الأدوات